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6a dimissió d'un bati e no és, afortunadament, un fet quotidià. Per això, quan 
Joan Pascual va anunciar que se n'anava, a la majoria ens va agafar fora de 
lloc. Després, com sempre, el temps ens ha ajudat a pair la sorpresa i a avaluar
ne les conseqüències. 

Aquestes són les nostres reflexions. 
Més de vint anys en el món de la política local dotze d'ells com a batle, 

són molt de temps. Mentiríem si no diguéssim que ens semblen massa emps, 
independentment que tan dilatada vida polítca sigui el reflex de l'alta valoració 
dels lectors. Dotze anys de bati i a presente l'avantatge de l'experiència cumulada 
i el domini de tots els ressorts de l'administració. Com a inconvenients, pensam 
que la perpetuació en els càrrecs implica perdre il·lusió, empenta i sensibilitat, 
acomodar-se i deixar-se dur per la inèrcia. Amb tot, i en el cas de Joan Pascual, 
creim que el pas del temps més aviat l'ha enriquit i l'ha fet créixer com a polític, 
per bé que alguns dels efectes negatius de la llarga permanència en el càrrec 
t<1mhé el cie11en h<1ver afect<lt, com alguns aspectes de la seva conducta 
començaven a delatar. 

Ara, el batle se n'ha anat, sense acabar el mandat, quan encara li falta 
un any per a esgotar el període al qual s'havia compromès. Se n'ha anat "per 
motius personals", segons que va dir, però aquesta és una expressió recurrent, 
que aclareix poques coses i que pot encabir un ample i heterogeni ventall de 
raons: família, treball, dissenssions amb el propi grup polític, divergències amb 
els socis de govern, comissió d'investigació, pressió de l'oposició ... tot pot invo
car-se des d'un neutre "per motius personals". I encara que ell mateix es va 
apressar a aclarir que, precisament, la comissió d'investigació i l'informe jurídic 
de les seves relacions comercials amb l'Ajuntament no hi tenien res a veure, a 
qualsevol observador de la vida local se li fa difícil no veure-hi una de les cau
ses desencadenants, si no la més decisiva, d'aquesta marxa sobtada. 

El temps - altre cop el temps- sol posar cadascú al seu lloc. És segur 
que en un futur més o menys immediat podrem valorar degudament la figura de 
Joan Pascual i tot el que ha significat per a la vida política del nostre municipi. 
No ens costa gaire aventurar que aquest pas del temps engrandirà la seva 
tasca i llimarà els aspectes més discutibles de la seva actuació, deixant-lo per a 
Ja posteritat com un home que ha lliurat al poble els millors anys de la seva 
joventut. 

D'altra banda, els ciutadans poden estar ben tranquils pel que fa a aquest 
any que resta fins a les properes eleccions: el pacte UCAP-PSOE sembla 
incommovible i l'estabilitat està garantida. 

A Pep Gallego, el nou batle, no li han d'ensenyar res. 
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Placa 
.!I 

des 
Siljar 

Ventada Dia del Llibre 
Els darrers dies de març ens van Enguany el Dia del Llibre ha 

sorprendre amb una nova ventada, tingut un programa extens que ha 
aquesta vegada de llevant. El temporal, anat més enllà de les tradicionals 
a parer dels entesos, va ser dels grossos activitats a les biblioteques. A més 
que es recorden i la mar, fins i tot, dels tallers de creació de punts de 
arrabassà la farola del cap del moll. Hi lectura i les titelles per a infants, hem 
hagué danys entre les barques i un estat pogut gaudir de la presentació del 
de tensió que va obligar mariners i llibre Capdepera 700 anys, de 
aficionats a restar de guàrdia mentre Jaume Fuster, i de la publicació dels 
contemplaven , impotents, com els cops treballs pres en tats a Ja I Jornada 
de mar saltaven, imponents, per sobre d'Estudis Locals de Capdepera. Però 
del mur del moll. Especialment el la novetat varen ser les activitats 
divendres dia 29, la virulència de Ja organitzades al carrer, concretament 
tempesta va atreure molts de curiosos . a la plaça de L'Orient, amb paradetes 
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de venda de llibres, exposicions i 
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animació. Els llibreters que hi 
participaren estaven contents del volum 
de vendes. Hi actuà el grup musical 
Mar de Música. Com a cloenda, el dia 
25 recità poemes a la Biblioteca de 
Capdepera l'escriptor i periodista Joan 
Manresa, amb poca assistència de 
públic. 

Moviments 
Des de Cap Vermell som 

reacis a difondre les especulacions i 
rumors que, de tant en tant, sorgeixen 
devers la Sala, però darrerament se'n 
senten tants i de tan variats que la seva 
existència ja és notícia. D'entrada, hi 
ha el dubte del futur cap de llista 
d'UCAP, donat que Joan Pascual no 
repetirà. D'altra banda, es parla de 
l'entrada en escena d'UM, i sonen 
distints noms com a candidats. Presen
taran llistes independents, UM i 
UCAP? O, finalment, una d'aquestes 
sigles s'integrarà en l'altra? Del PSOE 
no se'n sap gran cosa, la pròpia 
executiva haurà de valorar Ja seva 
actuació en l'actual legislatura i com 
ha caigut el pacte entre els seus 
simpatitzants .... s'escolten opinions per 
a tots els gusts. D'Es Grup, amb Antoni 
Muntaner al davant, es parla de la 
necessitat de fer un canvi , però cap a 
on ... ? Darrerament, Antoni sembla una 
mica abatut, però ja se sap com 
reviscola en èpoques electorals. 
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Esquerra Unida pareixia que tenia clar 
la candidatura de Maria ÜJts, però ells 
mateixos ho qüestionen, deixant la por
ta oberta a possibles canvis. 

Com deim tot són conjectures 
que no tenen més valor que els de sim
ples opinions personals d'uns i altres. 
Amb un any per davant, però, la cosa 
comença a moure's . 

Ara mateix, l'únic partit de 
l'espectre municipal que ha manifestat 
clarament la seva opció és el PSM: 
Felip Esteva no repetirà de cap de 
llista i serà substituït per Mateu Garau 
"Bessó". Inclús fan comptes fer-ne la 
presentació oficial ben aviat. 

"T" 
Mentre altres associacions 

veïnals es dediquen a la tasca que els 
és pròpia, com ara els renous, la brutor 
o els clots dels carrers, és a dir, a 
millorar la qualitat de vida dels seus 
associats, "Es Faralló" smi d'una infi
nita letargia i per a demostrar que en
cara no s'ha dissolt, promou una 
campanya per a recuperar la "t" de 
Cala Rajada . Es tracta d'una 
campanya d'eures ... perdó, d'imatge. 
En què estaríem pensant? 

Pressuposts 
En un altre lloc d'aquest 

mateix número hi trobareu una 
acurada, detallada i insuperable anà! is i 
dels pressuposts municipals d'enguany. 
Diuen, els especialistes, que són uns 
pressuposts continuïstes, gairebé 
calcats dels de l'any passat. En tot cas, 
en destacaríem que s'assoleix el dèficit 
zero. En total, el 2002, l'Ajuntament 
gastarà quasi 12 mil ions d'eures . 

Jornada 
L'àrea de cu !tu ra del 

l'Ajuntament de Capdepera convoca 
la II Jornada d'Estudis Locals, "amb 
l'objectiu de fomentar el coneixement 
i la difusió dels diferents aspectes 
històrics, geogràfics, econòmics, 
lingüístics, naturals i socioculturals que 
configuren la real i tat del municipi" . 

Els interessats a presentar-hi 
qualque comunicació, l'ha de remetre 
al Departament de Cultura, Plaça des 
Sitjar, 5 de Capdepera, abans del dia 
31 d'octubre. 

La Jornada es desenvoluparà 
el dia 30 de novembre, al Teatre Mu
nicipal. 

Bati e 
Com deuen conèixer tots els 

nostres lectors, I' aconteixement polític 
de 1 'any es va produir el passat dia 23, 
festa de Sant Jordi, amb la dimissió de 
Joan Pascual com a batle de 
Capdepera. 

Tot i les especulacions i els 
rumors que havien circulat 
insistentment sobre aquesta 
possibilitat, la veritat és que molts pocs 
esperaven que el batle fes efectiva la 
seva renúncia al càrrec. A la roda de 
premsa que va convocar per donar a 
conèixer els motius que l'havien menat 
a deixar la batlia, va ai·Iegar motius 
personals i va insistir a dir que es 
tractava d'una decisió molt meditada, 
sense que es pogués relacionar amb 
l'informe de la comissió que ha 
investigat les relacions de les seves 
empreses amb I' Ajuntament. Va ma
nifestar, així mateix, que ho feia perquè 
a un any de les eleccions i tenint en 
compte que no pensava presentar-se 
a la reelecció, aquest semblava un bon 
moment per passar a un segon terme 
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de l'escena política local. 
El dia 26, en una altra roda de 

premsa, convocada aquesta vegada 
pels dos partits que formen la coalició 
que governa el consistori, UCAP i 
PSOE, es va posar en relleu que la 
dimissió de Joan Pascual no ha 
d'afectar el compromís que mantenen 
aquestes dues formacions i que es 
pensava arribar al final de la legislatu
ra en el mateix clima d'estabilitat que 
s'ha donat fins ara. 

Com era de preveure, Pep Ga
llego és ara el nou bati e de Capdepera. 
Preguntat sobre la nova situació crea
da, ens va dir que li resultava molt 
dolorós perdre un company de 
consistori amb el qual ha col· laborat 
tants d'anys, però que respectava la 
seva decisió . En un altre sentit ens va 
dir que, amb els pressuposts aprovats 
i amb el suport dels dos grups que 
governen, pensava que podia assumir 
aquest any de batlia amb una certa 
tranquil ·litat. Nosaltres també creim 
que, donada la seva I larga experiència 
de gestió municipal, efectivament, 
aquest any de mandat que li resta no 
ha de suposar-li cap dificultat insalva
ble. 

Cal esmentar, també, que el lloc 
vacant que Joan Pascual ha deixat en 
el consistori serà ocupat per Climent 
Crespo, un home d'UCAP lligat al 
món de la cultura, com a membre 
destacat que és del grup «Aires 
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Gabellins». 
De la seva banda, els portaveus 

dels partits de l'oposició -PP, Es Grup, 
PSM- també han donat la seva versió 
dels fets i aquesta, en molts d'aspectes, 
es contradiu amb la donada pel mateix 
Joan Pascual i pel seu grup. 
Naturalment, aquests grups sí que po
sen I 'èmfasi en la comissió 
d'investigació i en com de tocat es 
trobava el batle, a nivell polític. Amb 
matisos, aquests pmtits coincideixen a 
afirmar que Joan Pascual s'havia 
convertit en una rèmora per als seus i 
que la seva retirada de I' escena era 
una passa gairebé obligada. 

A nosaltres ens cal recordar que 
Joan Pascual ha estat un polític amb 
més de vint anys de dedicació, dotze 
dels quals com a batle, i que aquesta 
llarga trajectòria, la més llarga de la 
democràcia, fan d'elluna figura cabdal 
i indefugible, per la qual passen les línies 
que expliquen gairebé tot el bo i tot el 
dolent que el poble ha viscut, com a 
col·lectivitat, en l'últim quart de segle. 
Pascual, encara jove i segurament amb 
molt dc. futur com a polític, ha optat 
per la retirada, una retirada que ha 
anunciat com a definitiva. 

Convendrà, segurament, que un 
dia, quan les aigües de la política local 
s'hagin assossegat de bell nou, parlem 
detingudament amb Joan Pascual, per 
als nostres lectors. Si el protagonista 
d'aquesta pàgina de la història de 
Capdepera s'hi avé, nosaltres ens hi 
comprometem. 

Obres 
No hi ha res, en aquesta vida, 

que no tengui fi, ni fins i tot els turments 
més insuportables: o s'acaba el turment 
o es mor el turmentat. De manera que 
l'infern dels carrers l'Agulla, Triton i 
Magallanes, després de mesos de 
patiment, han vist com Coexa se 
n'anava amb bon vent a donar la llauna 
a altres indrets. Les obres, al nostre 
parer, no han quedat ni bé ni malament, 
sinó tot al contrari. A la secció Un peu 
per a aquesta foto ens hi referim amb 
cert deteniment. La que no acaba 
d'acabar-se, i perdonau-nos la 
redundància, és la carretera de sa 
Pedruscada, sense que a simple vista 
se n'entenguin les causes. 

Majors 
El cap de setmana del 19, 20 i 

21 passats, 1' associació de la tercera 
edat «Sol Naixent» va celebrar tot un 
seguit d'actes que varen tenir com a 
eix central un homenatge als socis de 

s 

l'entitat de més de 90 anys. Hi hagué 
una exposició de fotografies antigues; 
una mostra de brotats; conferència de 
Pep Terrassa, qui va parlar dels 
primers mariners de Cala Rajada; 
concert coral, amb actuació del cor de 
la mateixa associació i del Cor de 
Mestres que dirigeix Maria Antònia 
Gamis; concert de l'orquestra de 
musics veterans que dirigeix Rafel 
Nadal; i, com s'ha dit, I 'homenatge als 
nonagenaris, als quals es lliuraren 
distints regals commemoratius. A ban
da de distintes empreses locals, 
col·laboraren en el patrocini d'aquesta 
festa l'Ajuntament i el Consell de Ma
llorca. 

Mercat 
Com s'ha anunciat amb 

insistència,elspropersdies 17, 18i 19 
de maig tendrà lloc la tercera edició 
del Mercat Medieval, que es presenta 
més atractiu que mai i en el qual hi 
prendram part, a més dels artesans 
venguts de fora, unes quantes 
empreses i grups locals. És previst que 
el divendres dia 17 estigui destinat, 

.. bàsicament, als.mésjoves, ~ls e~~o_lars, 
amb jocs, demostracions i tallers 
organitzats per a ells al llarg de tota 
I' àrea en que el mercat estarà 
escampat: plaça des Sitjar, carrer Cen
tre, plaça de l'Orient, Pla d'en Cosset 
i recinte del Castell. 

I aprofitant I' avinentesa del 
Mercat, s'anuncia una segona edició 
del sopar solidari que organitza la 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
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Quim Guirotell. parròquia de Capdepera, per a 
recaptar fons destinats a la parròquia 
de Pachacatec (Perú). Aquest sopar 
tendrà lloc el dissabte dia 18, a la plaça 
des Si1jar i consistirà en una torrada, 
els tiquets de la qual ja són a la venda, 
al preu de 6 euros. 

Breus 

-Com cada any, Marisa Nebot i 
les seves alumnes i clientes ens oferiren 
la ja tradicional mostra de brodats. I 
també com sempre va resultà molt 
concorreguda. Per cert que Marisa serà 
una de les miesanes locals que trauran 
les seves creacions en el Mercat Me
dieval. 

el seu taller de restauració una botiga 
en que', entre d'altres coses, s'hi fan 
vases i emmarcacions de tot tipus. La 
botiga es "L'Havana" i es troba en el 
carrer Antoni Maura de Cala Rajada. 

- El passat dia 26, l'Escola 
d'Adults obrí les portes de can Creu 
d'Inca, on s'hi exposaren els treballs 
més destacats d'aquest curs: brodats, 
pintures, restauracions, composicions - Grúmic, un somni de tardor, 

és l'obra que es va representar en el 
Teatre Municipal per als nins de les 
escoles, de forma gratuïta. Els va en
cantar. 

-L'amic i col·laborador de Cap 
Vermell, Mateu Estarelles, ha obert en florals, etc. 

- En el mateix recinta i per a 
tots els públics, la Companyia Tic 
representà Cadascú a ca seva, 
d'Antoni Oliver i Garau. Això va ser 
el dissabte dia 27. 

- Molt celebrat resultà el 
concert pedagògic de persussió, ofeti 
per Susanna Pacheco i Armando 
Lorente el dia 12. I tal fou l'èxit que, 
el passat dia 28 se'n programà un altre, 
aquesta vegada a càrrec del professor 

GRUP MUNTANER~ RIBOT, S.l. 
Antonio ]. Muntaner Pomar 

~ 
Seguros 

f&fJ ' 
EB 

~ 

~lniSTERRE, J.lll. 
SE:GUfiOS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.~. 

POMPAS fUNEBr?ES 

~~~ 
?G-roqueria 
Tel. 971 81 81 43 

C/. S'alzinar, 18-07500 CAPDEPERA 
Tel.971 56 30 96- Tel. Móvil 617 39 29 29 · Fax 97! 56 53 lO 

([«J)(LNJS\[D([)) 

CA0N «»tmV[~ 
abans cas verduler 

Amalia Garc1a 
Carns, embotits, verdures 

i drogueria. 

Segon aniversari. 
Sorteig de regals entre els nostre clients . 

Gràcies per la vostra confiança ! 

carrer Hermín Cortés, 16 

07590 Cala Rajada 

comandes 
Telèfon i fax 971 565 329 

móbil 636 01 0118 
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Protesta 
Els veïns dels carrers Port, 

Llum, i Gómez Ulla, lluny de senstir-se 
satisfets per les gestions dutes a terme 
per l'Administració al llarg de la 
campanya de protesta contra el trànsit 
rodat en els carrers esmentats, i de la 
qual n'ha estat l'aspecte més cridaner 
la col·locació de pancartes al us ives en 
moltes de façanes, es varen reunir en 
assemblea el passat dia 26, per a ava
luar l'estat de la situació . Ni la 
col·locació d'indicadors convidant el 
trànsit pesant a desviar-se pel carrer 
Roses, ni la senyalització de nous pa
sos de vianants, ni les explicacions de 
l'Ajuntament, no els varen conformar, 
de manera que decidiren materialitzar 
la seva protesta de forma més 
contundent. Així, el dissabte dia 27, a 
les 12 del migdia, prop d'un centenar 
de veïns, amb el suport de l'Associació 
de Veïns de Capdepera, sortiren al 
carrer, al seu carrer, i el tallaren al 
trànsit a l'alçada de la plaça de la 
Constitució. Aquesta acció, en els 
primers instants, va crear no poca 
confusió i emhu .~sos , l'lmh dos l'llltocars 
d'Aumasa aturats en sentit oposat, com 
a botó de mostra del que els veïnats 
denunciaven . Com a anècdota, s'ha de 
dir que un d'aquests autocars fou mu !tat 
per transitar per l'interior del poble. 
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Posteriorment, la Policia Local es va a la via de circumvalació i desactivant, es registrassin incidents. La Policia Lo
situar a la rotonda del camp de futbol i així, l'acció dels manifestants. Aquests, cal es va mantenir en un discret segon 
a les entrades del poble des d'Artà i de tota manera, es van mantenir fins terme, sense intentar en cap moment 
son Servera, desviant la circulació cap quasi les dues del capvespre, sense que dissoldre la manifestació. 

I 
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Gabellins 

fora poble 

- La Coral Gabellina, dirigida per Elionor 
Gómez-Quintero, va actuar el passat dia 20 a la 
Colònia de Sant Pere. El concert va tenir lloc a 
l'església d'aquella bella vila i va resultar tot un 
èxit, miístic i de públic. En acabar, els cantaires 
i la seva directora foren obsequiats amb un 
refrigeri per l'Associació d'Amics de la Música 
en el local del Centre Cultural d'aquella localitat. 

-Aquest mes d'abril, Marisa Rojas ha estat 
focus d'atenció de tots els mitjans de 
comunicació, amb motiu de Ja presentació del 
seu últim disc, "Vent salat". En destacam 
l'actuació al Teatre d'Artà, el passat dia 11, 
acompanyada de la seva banda i d'alguns del 
millors músics de l'illa. 

- En el mateix Teatre hi actuà Bàrbara 
Femenies, el dia 12, com a solista de la coral 
Studium, una de les grans formacions vocals 
d'aquesta terra. 

- Els actors locals, Gabriel Bisquerra, Pau 
Arévalo i Maria Antònia Fuster, en tant que 
membres del grup teatral Noctàmbuls, varen dur 
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el seu l'últim muntatge, El funeral de Singelpeu, al 
Teatre de Manacor (dies 5 i 7) i al Teatre de Muro 
(dia 11), amb gran èxit de públic. És previst que 
aquesta representació arribi a Capdepera el proper 
mes de maig. 

- Va costar d'endevinar, 
però a la fi ho lograrem A la crònica 
esportiva del passat dilluns 22 d'abril, el 
Diari de mallorca no es cansà de repetir 
que en la pista des garroveral de 
Capdepera s'havien celebrades unes 
jornades d'atletisme, després de donar 
voltes endevinaren per les fotografies 
que es tractava la zona esportiva des 
Figueral. El redactor de la noticia, que 
ocupava quasi tota una pàgina, se cobrí 
de glòria. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrer l'agulla, 86 disseny jove 

07590 cala rajada n1.allorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Ens costa, a mi almanco, encabir en l'enteniment 
dues idees tan contradictòries com que les coses no tenen 
remei i que s'ha de treballar per a canviar-les. Deu ser que 
no hem assolit el grau d'intel·ligència que Scott Fitzgerald 
atribueix a les persones capaces de 
mantenir-se en aital estat de controvèrsia 
inteHectual. 

Seria el cas, per posar un 
exemple, de la convicció -fonamentada 
en una realitat més caparruda que el peix 
de xerxa- que la nostra llengua, la llengua 
catalana que aquí hem parlat des del 
segle XIII ençà, se'n va a porgar fum, 
sense remei, sense volta de fulla, sense 
aturador, i que, d'altra banda, hem de 
seguir treballant per aquesta llengua, i que 
ho hem de fer amb esperança, com si 
res passàs, aclucant es ulls a aquella 
realitat que deia. És a dir, que hem de 
seguir fent aquest "Cap Vermell" dels 
nostres pecats, un mes i un altre mes, 
amb la il·lusió que contribuïm a regene
rar una situació lingüística que es troba 
en plena fase de desnonament in·evoca-
ble. 

.... 

L'Institut Ramon Llull, creat per la Generalitat de 
Catalunya i el Govern de les Illes Balears, per a promoure a 
l'exterior la llengua i la literatura catalanes, pot ser una 
bona eina perquè el món sàpiga que aquí es dóna un fet 
diferencial, molt ric culturalment, que no ha deixat de fruitar 
des de més de mil anys ençà. Aquest conveni, que compta 
amb el suport de la infrastructura de I 'Instituta Cervantes, 
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es va signar el passat dia 4 d'abril, en el monestir de la 
Real. I aquí Fitzgerald torna apel·Iar a la nostra 
intel·ligència, per tal que siguem capaços de pair com 
aquesta projecció cap a defora coincideix amb la major 
escomesa que la nostra llengua ha patit mai a casa nostra. 
Amb tot, aquesta obertura al món a mi em sembla 
pertinent, necessària fins i tot, compatible amb un esforç 
interior que hem de fer nosaltres, els de la infanteria, en 
el cos a cos, a les trinxeres de la feina, de 1' oci, de les 
relacions amb els altres, a despit de les institucions, que, 
com sabeu, només reaccionen quan la societat es 
mobilitza. 

Temps enrere, els fumadors escandinaus 
aconseguiren que les línies aèries SAS reconsiderassin 
la prohibició de fumar en els seus avions. Sense 
manifestacions, sense aldarulls, sense renou a penes. Els 
fumadors es limitaren a deixar de volar amb SAS i es 
passaren a la competència. Les pèrdues foren tan consi
derables que, ben aviat, es tornaren a habilitar zones per 
a fumadors. 

A ca nostra, una companyia també escandinava, 
Ikea, cada dia ens encoloma publicitat en castellà en un 

programa en català, 
' I 'Informatiu Balear. El que 

més dol, però, és que es 
tracta de la mateixa empre
sa que a TV3 fa la publicitat 
en català. Es veu que, allà, 
la infanteria s'ha mobilitzat 
i els suecs no s'han fet el 
suec i han optat per emetre 
la propaganda en la llengua 
que els compradors els 
exigien: la del país. A Ma
llorca, en canvi, Ikea no 
mostra el més mínim res
pecte cap als mallorquins, 
en programes com 
I' esmentat, amb una 
audiència evidentment 
competent en la nostra 
llengua. El que passa, al 
capdavall, és que les 

mateixes empreses mallorquines donen un pèssim 
exemple a les de fora. A 1 'Informatiu també la fan en 
castellà, la propaganda, Almacenes Femenías, 
Merkamueble, Syp Consumer, etc. Si el meu país, com 
deia Josep Pla, és aqueii on quan jo dic "bon dia" em 
responen "bon dia", és evident que el meu és un país 
cada cop més petit, més esquifit. Tan petit és que, a cada 
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passa que don, he de mirar molt prim de no posar els peus r 
en un país aliè. Si el meu país és aquell en què els progra
mes de televisió en català també emeten la publicitat en 
català, jo a penes tenc país. 

Afortunadament, I' Associació de Veïns Es Faralló 
ha decidit posar remei als problemes que la nostra llengua 
pateix i ha endegat una campanya per a recuperar la "t" de 
Cala Rajada. Això ho arreglarà tot. Evidentment, el poble 
no té cap més problema que ens llevi la son si no és aquest 
de caire morfològic: ni renou, ni brutor, ni inseguretat, ni res 
de res. 

Descol·locat com sempre, vista la magnitud de la 
tragèdia, pens que, per sort, les persones tampoc no 
necessitam tant, per a trobar una engruneta de felicitat, un 
borrall de conhort. Jo trob recer en una família que 
comparteix els meus neguits, en el rotle d'amics de sempre, 
en el diari que m'arribacada matí i que, com "Cap Vermell", 
rema contra corrent, en uns versos de Carles Riba, en una 
sortida de sol completament inèdita cada dia ... Qui no es 
conforma és perquè no vol. 

Ara, la primavera s'ha instal·lat en els carrers del 
poble. Han florit les gavetes i les parades, posant taques de 
tot color sobre un fons gris. És l'alegre imatge de la vida 
que es refà després d'un hivern prou dur, tot inventant-se 

:Eï:.: 1 :::e::: e:]_ :L J C> l. .. ~L !:3 c::l e::~ 
J I e-=.) ):" j _ ('0:7~ .T :l .. t; e:::.:: é'O:t ::f Èê~ 

Mes de maig 
dia2: 

WONDERBRASS 

dia9: 
BRASIL SPLOSIONS 

dia 16: 
BLUESPOWER 

dia23: 
MIQUEL ÀNGEL PERICÀS 

dia30: 
MOLLYDUNCAN 

Mes de juny 
dia 6: 

AVALON SHOW BAND 
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una primavera que es resisteix a comparèixer. Com també \.. ...; 
'----------------------------------' semblen resistir-se, enguany, els turistes, però aquesta 

vegada tenim la coartada perfecta: l'ecotaxa. I si la cosa r 
s'adreça una mica serà gràcies als adalils de la cosa turís
tica que, no vetllant pels seus interessos sinó pels de tot el 
país, amb l'altruisme característic, trauran un carro que el 
contuberni del Consolat de Mar ha encallat. 

A vegades pens si no és cert que ens han robat el 
mes d'abril, com no es cansa de dir Joaquín Sabina. 

At.Ato Esc,ola 

CA PDETJER.;~-\ 

VIA JUAN CARLOS 1: 139 ·CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Teis.: 971 56 33 5.3-971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(!~'RENTE GASOLINEr:.A) 

REVISCOLA? 

Davant aquesta vida, cada dia més anònima i 
indiferent, cal moure el caliu dels sentiments 
objectius i no menjar-nos l'enteniment amb 
abstraccions globalitzadores i a vegades 
impersonals o purament calculadores, màrketing 
materialista, cervells desconectats del cor, del 
cos i del demés. Procurem ser crítics, 
constructors d'allò positiu i realista, dins una 
idiosincràsia plural, no monopolista o tancada. 
Així descobrirem horitzons, mitjans, valors que 
no han caducat a pesar de les ombres, boires, 
gelades mirades i relacions humanes. La nostra 
convivència demana més pau, alegria i 
perspectives afalagadores, més harmonia i més 
felicitat barata i duradora. 

Jaume Solivelles 
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_____ A_ genda de la Vila ___ _ 
r 

mes de març 

Naixements 
dia 12, José Manuel Moreno Ruiz de Manuel i Gabriela 
dia 16, Jo sé Angel Segura Gonzalez d'Antoni o i Angeles 
dia 17, Etwan Rosselló Marín de 1. Francisco i Maria del Pilar 
dia 18, Nerea Serrano Alabarca, de Manuel i Susana 
dia 22, Sebastüín García Lillo de Sebastüín i Só nia 
dia 31 Chaima j aidar de Driss i Aicha 

Noces 
dia 3, Gabriel José Pascual Moreno amb Mónica Rodríguez Navarro 
dia 16, Jorge Calatayud Planiols amb María jesús Jiménez Sanchez 
dia 17, António Cuenda Terrado amb Rosari o Rodriguez Díaz 
dia 23, Antoni Massanet Riera amb Catalina Arévalo Sureda 

Defuncions 
dia 2, Francisca Carrió Amorós (1.906) 
dia 16, Manuel Barrientos Sabido (1.951) 
dia 18, Antònia Pascual Tous (1.909) 
dia 27, Manfred Herbst (1.935) 

amb el supor1: de la D irecció 
G eneral de 'Polí1:ica I ...ingüís1:ica 

Artà 

over d le s Ili s 
Ba I e a r s 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LES INFRAESTRUCTURES (XIV) 

A
principls del segle XIX es parlava de la necessi
tat de millorar l'agricultura, el comerç i la població 
però les reformes no arribaven perquè l'estructu

ra social que donava suport a l'Antic Règim ja era inca
paç de renovar-se. Aleshores el liberalisme agafà la ini
ciativa. 

El poble de Capdepera, per la seva situació 
geogràfica, no podia comptar amb corrents d'aigua 
superficial ni pous una mica potents per la qual cosa l'a-

bastiment d'aigua a la població s'havia convertit en un 
problema secular. El remei no arribaria fins l'any 1803 
quan es decidí construir un aljub dins la possessió d'Es 
Claper, actual plaça de l'Orient, perquè "la vila experi
menta en los estius gran falta de aigua de cuyas resul
tats patexan los visins del mateix lloch moltas malal
ties". La població de la vila de Santanyí també patia pro
blemes d'abastiment d'aigua però abans de 1772 ja 
comptava amb dos aljubs; el comú tenia 33 vares de 
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llarg i 3 vares i 3 pams d'ample en el seu exterior, molta 
profunditat, coberta de bòveda que a dalt forma un 
terrat, té dues boques per a treure aigua i dues portes 
més als dos frontis (1 ). Un aljub semblant al que farien 
dins Es Claper. 

Una altra infraestructura bàsica eren els molins 
fariners de vent. Molts de pobles ja comptaven amb el 
seu molinar als voltants de la població. A l'entrada 
d'Artà pel camí de Ciutat, un poc abans de 1789, es 
construí el primer molí fariner de vent de la contrada. El 
molí Vell de davant el portal del Castell es construiria 
entorn l'any 1823 per Sebastià Ferrer "Cofeta". Cal 
pensar que fins llavors la mòlta de gra havia estat, pels 
petits propietaris i jornalers, una feina casolana feta 
amb un molinet de pedra. 
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Pocs anys després es construiria el molí d'Es 
Claper el qual aprofitava la serena, aquest aire humit 
que després de la posta de sol puja des de la mar, que 
banyava les teles de drap fermades a les antenes del 
molí, aleshores l'embat era retingut i les antenes guan
yaven força (2). 

A finals del primer quart de segle Capdepera era 
conscient del retràs que duia respecte dels veïnats. 
L'any 1820 el vicari Alcover deia que el mostre poble 
semblava un lloc de desterrats, és a dir, d'abandó. Però 
malgrat tot la població creixia des de finals del segle 
XVIII; la sacsada de la peste bubònica provocà que 
entre el 20 de juny i el 8 d'agost de 1820 perdèssim 112 
veïns però aviat es recuperaria aquesta pèrdua. 

Any 1820 .............. 1.067 h. 

" 
1838 .... ... ..... .. 1.295 h. 

" 
1844 ....... ... ... . 1 .505 h 

" 1852 ...... ··· ·· ... 1 .638 h 
11 1860 ............ .. 1.731 h 

El progressiu creixement de la població reflexava 
un sostingut desenvolupament econòmic; quan la cons
trucció de l'església parroquial (1830-40) s'incrementa
ria l'exportació d'obra de pauma i s'iniciava una lenta 
immigració, les famílies Caldentey i Amengual entre 
altres. 

A la mort de Ferran VIl (any 1833) els canvis 
socials i polítics s'acceleraren i en deu anys les velles 
estructures administratives foren reformades o canvia
des. Els liberals es dividiren entre moderats i progres
sistes; els primers governaren entre 1833 i 1840 i els 
segons entre 1840 i 1843. Els liberals de Capdepera, 
encapçalats per Sebastià Ferrer, s'adheriren al corrent 
progressista, el més dinàmic i renovador. 

L'interès i curiositat que despertaren les coves 
d'Artà entre els illencs i els nombrosos viatgers que ens 
visitaven feu que es milloràs la xarxa viària fins a Artà. 
"El 24 de març de 1839 con objeto de hacer faci/, 
cómodo y económico a los señores viajeros a quienes 
la justa y natural curiosidad de examinar las famosas 
Cuevas de Arta atrae a la vil/a de este nombre, se ha 
concebido el proyecto de establecer en la misma una 
fonda u hospederia sita en la plaza Mayor donde se 
hal/aran toda clase de oficinas, comodidades y /oca/es 
para alojar caballerias y carruajes. Se hace notar que 
queda ya completamente compuesto y habilitada el últi
ma trozo del camino de herradura que conduce hasta la 
entrada de las cuevas" (3). 

El 28 d'agost de 1848 s'inaugurava una diligència 
que enllaçava Palma i Artà. Feia un viatge setmanal, 
sortia d'Artà els dilluns dematí i arribava a Palma l'en
demà dematí. El dimecres feia el camí de tornada. La 
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xarxa viària era una infraestructura cada vegada més 
necessària i vital per a Capdepera però les millores arri
baven tan lentament que a vegades el transport es feia 
per mar; per exemple, l'any 1840 traginàrem en vaixell 
el retaule i les imatges de l'altar major de la nova esglé
sia. 

L'any 1850 el camí que enllaçava Artà i Cap
depera estava regularment conservat pel trànsit de 
carruatges amb l'excepcció d'un tram d'un quart d'hora 
que era un poc difícil; en canvi el camí entre Son 
Servera i Capdepera no era tan bo i a l'hivern, en temps 
de pluges, es feia intransitable (4). 

Quan la construcció de l'església únicament es 
comptava amb un carro de roda plena que utilitzaven 
per a traginar peces de marès des de les pedreres. A 
altres pobles aquests carros ja s'havien donat de baixa; 
a Manacor, any 1822, el batlle reial entregà a Capitania 
General un llistat de carros amb la finalitat que fossin 
donats de baixa perque estaven inservibles; l'any 1841 
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ja s'havien substituït per uns altres de roda radiada (5). 
A Capdepera aquest procés començaria entorn a l'any 
1838 i gràcies al traginer Antoni Caldentey "Creu" que 
comprava carros fets a l'interior de l'illa i els baratava 
amb obra de pauma. 

A finals de la dècada 1840-50 es construiria un 
telègraf òptic damunt la talaia de Son Jaumell en com
pliment d'un decret de l'u de març de 1844 que establia 
les característiques i la distribució de la xarxa de la tele
grafia òptica espanyola, una decisió política molt tarda
na perquè el desenvolupament de la xarxa telegràfica 
coincidí amb l"inici del seu abandó. 

Els primers anys el telègraf òptic serví per a comu
nicar Capdepera amb Ciutadella, llavors els dragons o 
soldats de cavalleria acostaven les noticies a Palma. El 
26 de juny de 1852 la talaia de Son Jaumell fou comu
nicada per Calicant, Randa i Torre d'en Pau amb el cas
tell reial de l'Almudaina de Palma. Des de llavors els 
telegrames passaven de Palma a Maó o en sentit con
trari en menys d'una hora (6). 

La talaia a penes fou reformada; es construí una 
escala exterior de fusta per a pujar al terrat on esta

va situat el telègraf subjectat amb quatre 
cadenes. Al sud de la torre hi bastiren una 
caseta on vivien els quatre soldats i el cap 
que servien i cuidaven de les instal.lacions. 
Com a mitjà de comunicació el telègraf òptic 
presentava greus problemes sense solució; 
passava que quan hi havia boira i mal temps 
la comunicació era impossible; per altra part 
era d'ús restringit, al servei dels polítics i dels 
militars que servien i controlaven tota la 
xarxa. 

La telegrafia elèctrica espanyola es desenvolupà 
entre 1853 i 1863; tenia un traçat radial amb centre a 
Madrid i connexions cap a les Balears, Canàries i nord 
d'Àfrica. Des d'un principi va tenir un caràcter públic per 
la qual cosa ben aviat es convertí en una eina bàsica 
per a periodistes i comerciants. El telègraf elèctric fou 
un mitjà de comunicació important que alterà la percep
ció del món que fins llavors havia tengut la ciutadania; 
escurçà les distàncies entre allò proper i llunyà i amplià 
els límits del nostre espai vital. 

El 7 de setembre de 1858 s'inaugurà la comunica
ció entre Jàvea (Alacant) i les illes d'Eivissa i Mallorca. 
El 16 de gener de 1861 s'enllaçà telegràficament Maó i 
Barcelona. La connexió entre Mallorca i Menorca fou 
més tardana ja que el cable telegràfic no s'extengué fins 
l'any 1871 i sortia des de la platja de Son Moll. 

Una altra infraestructura pública important fou la 
construcció de la xarxa de fars. El Pla General d'll.lumi
nació Marítima fou aprovat el 16 de març de 1849. 
Aleshores ja hi havia una comunicació marítima regular 
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entre Palma i Barcelona i els primers intents per 
enllaçar, també de forma regular, els ports de Maó, 
Alcúdia i Barcelona; per tant era una millora urgent i 
necessària que reclamava el sector del comerç. 

El projecte fou presentat per l'enginyer civil de la 
província, Antonio Lopez; constava de 18 fars dels 
quals n'hi havia 6 de segon ordre; de tercer ordre eren 
els de Punta Grossa (Eivissa), Sa Dragonera i "cap de 
Pera"; vuit eren de quart ordre; a més a més hi havia 
fanals i llums de port (8). 

La construcció del far de la punta de Capdepera 
fou aprovada per Reial Ordre de 1 O gener de 1859; de 
seguida es subhastaren les obres que s'adjudicaren al 
contractista Joan Sureda per 491.000 reals, després 
s'hi afegiren 7.622 reals pel canvi de servei. Les obres 
començaren en el mes d'abril d'aquell mateix any i s'a
cabaren vint-i-sis mesos més tard, el juny de 1861. El 
30 de novembre s'il.luminà el far. L'enginyer fou Emili 
Pou (Palma 1830-1888). 

Abans de començar les obres fou necessari traçar 
i bastir una carretera entre el far i Cala Rajada i acondi
cionar la via que enllaçava el port i el poble, aprofitant 
els trams del camí que anava a la zona de Son Moll i a 
les possessions de Ses Roges i Can Climentó. Segons 
l'arxiduc Lluís Salvador, any 1875, per anar a Cala 
Rajada hi havia una bona carretera. 

Aquesta carretera substituí el vell camí del Coll 
d'Os que baixava pel carrer de la Mar. La nova carrete
ra, en canvi, arrancava en el carrer del Port i passava 
vora la maressera de Ses Pedreres (9) d'on s'extraurien 
les peces de marès necessàries per a bastir el far. A un 
planell de 1878, el camí que creuava Cala Rajada cons-

I 

ta com a carretera del Far, antic nom de l'actual carrer 
d'Elionor Servera. 

El far i l'esmentada carretera acostarien els gaba
llins a la vorera de mar i facilitarien el naixement de 
Cala Rajada. 

JOSEP TERRASSA 

Notes. 

(1) Rosselló Vaquer, Ramon. Noticiari de Santanyí. Santanyí any 
2000 

(2) Referències orals d'Antoni Morey 

(3) Llabrés Bernal, Joan. Noticias y relaciones históricas. Segle XIX. 

(4) lbid. 

(5) Duran. Damià. El pensament de l'home comarcal. CoHecció 
Capgirons. Manacor 1983. 

(6) Otero Carvajal, Luís Enrique. El telégrafo en el sistema español de 
comunicaciones. (1800-1936). História 16, nQ 205, maig 1993. 

(7) Llabrés. lbid. 

(8) lbid. Fixau-vos com en aquesta relació de fars consta que el nom 
corresponent a Capdepera seria únicament "Pera". 

(9) Arxiduc Lluís Salvador. Die Balearen. 
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En 

''Dos Pams i Mig'' 
en el bosc de 

'' N O T ' H I A T R A Q U I S '' 
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Sebastià Nebot Esteva dibuixos de Cristina Nicolau 

&
I camí de "Camina ara i camina després" el portava lluny de ca seva. Aquest 
dia, en "Dos Pams i Mig" va sorti r pel camí de baix, i quan es va trobar el 
camí esmentat va pensar que el seu padrí li havia dit que enguany les figues 

serien molt bones. Li havien parlat d'unes figues denominades "salvatges", nom 
posat per una ve·in·ada seva a les d'un arbre que havia sembrat enfora-enfora del 
poble, dins el bosc de "No t'hi atraquis". I ja vos podeu imaginar com devia esser 
aquest bosc tan lluny de ca seva. Hi vivia un gegant que era molt dolent i beneit. A 
aquest personatge li agradaven molt les figues, però no coneixia les "salvatges", ni 
la veïnada d'en "Dos Pams i Mig", valenta com aquest, tan valenta que va córrer mil 
perills per sembrar l'arbre e:n un bosc tan perillós. Aquesta doneta va dir al nostre 
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amic que hi havia sembrat la figuera i 
que, com sabia que era molt. valent, li 
volia encarregar una perillosa missió: 
anar a fer menjar les figues "salvatges" 
al gegant. En "Dos Pams i Mig", sense 
pensar-s'ho dues vegades, partí, amb 
tres albercocs dins les butxaques que li 
havia donat la veïnada, dels quals se 
n'havia de menjar un cada vegada que 
es trobàs en perill. 

Què devien fer aquestes figues un 
cop que les haguessin menjades? Això 
era el que es demanava el nostre amic 
caminant pel camí de "Camina ara i 
camina després" cap al bosc de "No t'hi 
atraquis". Va pensar que devien ser per 
acabar amb el gegant, perquè se n'havia 
menjat un parell, de nins, tots més grans 
que ell . Però en "Dos Pams i Mig" no 

tenia por i frissava de trobar-se amb ell. De totes maneres la veïnada li havia dit que 
no en menjàs, de figues. 

Així que, camina caminaràs, va arribar 
al bosc, tan xalest i content como no 
n'heu vist cap mai, de ninet, tot cantant i 
xiulant. A l'entrada hi havia un gran 
cartell que avisava de com de perillós 
era: Bosc de "No t'hi atraquis", grans 
perills correrà qui en aquest bosc 
entrarà. Però el nostre amic no s'espan
tà gens ni mica, i va donar una passa, i 
després una altra, i quan es va girar dar
rera va veure que ja era dins. Va pensar 
que no podia anar corrent perquè hi 
havia molts d'arbres i plantes salvatges, 
així que aniria a poc a poc. 

Quan duia mig dia de camí va veure 
que se li atracava un llop i que no anava 
amb molt bones intencions, així que va 
pensar en els consells de la veïnada i es 
va menjar un albercoc que, per cert, va 
trobar molt bo. Aquest albercoc, així que 

C.N~1.1 . 0l.. 

~~----' 
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feia la digestió, li va donar facilitat de paraula i enteniment, i pensà que podia esser 
capaç d'enganyar el llop. 

El llop se li atracà i li va moure conversa: 
-Quin ninet més bonic i sa. 
-Què me vols menjar? -va contestar en "Dos Pams i Mig". 
-Nooo, nooo, res més lluny de les meves "sanes" intencions, -li digué el llop. 
-1 què me'n dius de les teves intencions "estranyes"? -continuà el nostre amic. 
Així, parlant, en "Dos Pams i Mig" el va embullar de tal manera que va agafar un 

mareig que el féu caure inconscient. 
Tot content, el nostre amic va seguir el seu camí; cansat de caminar va veure que 

es feia fosc, i amb la intenció de dormir es va tombar damunt d'una mata, amb la 
lluna plena enfilada al sostre. Amb això, quan els mussols es cansaren d'intentar 
espantar-lo va sentir una veu que sortia 
de dintre que deia: 

-Som una mata que parla i a qui agra
da la carn humana, però qui m'enamora 
me té per amiga tota la vida. 

Com podeu suposar, al nostre amic no 
li feia gens de pla enamorar-se d'una 
mata, però va pensar: "Ara ja no puc 
fugir, per tant l'hauré d'enamorar perquè 
no me mengi." Així que es va menjar un 
dels dos albercocs que li quedaven, i al 
cap d'una estona es va convertir en un 
arbocer ple d'arboces. La mata, quan va 
veure aquell arbocer, amb unes fulles 
tan verdes que feien goig, i unes arbo
ces tan vermelles i madures que feien 
mengera, va quedar tan enlluernada i 
emocionada que es va enamorar. A en 
"Dos Pams i Mig" li va fugir l'encanteri al 
cap de mitja hora i va tornar a ser el 
mateix; la mata, que s'havia menjat totes 
les arboces com si cada mossegada fos 
una besada, estava rodona i satisfeta, i va recordar al nostre amic que ara era amiga 
seva per sempre, que li podia demanar el que volgués, que si estava en les seves 
mans l'ajudaria. En "Dos Pams i Mig" li va parlar del gegant i de les figues "salvat
ges" i li va contar tot el que li havia passat. La mata li va dir: "El gegant viu en una 
cova que fa no fa és a mig dia de camí, tot dret cap a ponent." Quan va haver sortit 
el sol, amb molta de pena s'acomiadaren, prometent-se mútua recordança. 

I així ho féu en "Dos Pams i Mig", tot dret cap a ponent. 



Conte 

Mig dia després va arribar a una font i, 
ja que tenia molta set, es va aturar a 
beure. Va alçar el cap i va veure l'entra
da d'una cova i el gegant que en sortida 
per anar a "dinar". Quan el gegant va 
veure el nostre amic va començar a cór
rer darrera ell, però com que era molt 
petit no el podia agafar: li fugia d'entre 
les mans, li passava per davall les 
cames, botava, corria, en una paraula, 
se'n reia d'ell com volia; amb això, en 
"Dos Pams i Mig" es va menjar el darrer 
albercoc que li quedava i al cap d'una 
estona va veure una figuera plena de 
figues, les "salvatges" (imaginau-vos si 
era beneit el gegant, que mai les havia 
vistes, i això que li agradaven molt les 
figues, però mai no se li ocorregué mirar 
darrera la cova, on la veïnada del nostre 
amic l'havia sembrada). En "Dos Pams i 
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Mig", va córrer en direcció a la figuera, i el gegant, com ell volia, el va encalçar; se 
va posar davall les branques i va esperar que se li atracàs. Quan el gegant va ser 
devora els arbres i va veure les figues començà a menjar-ne, amb tant de gust que 
pareixia que no hi havia d'esser a temps. Al cap d'una estona, i per a sorpresa del 
nostre amic, el gegant es posà a parlar-li: 

-Què vols que juguem a conillons?, què fa per aquí un ni net tan valent com tu? 
El gegant havia deixat d'esser beneit i va tornar tan bon al.lot com en "Dos Pams 

i Mig", tant, que es posaren a jugar totd'una. Jugaren fins al vespre, i cansats com 
n'estaven dormiren dins la cova. L'endemà es varen haver d'acomiadar; el nostre 
amic li va dir al gegant que qualsevol dia aniria a veure'l i tornarien a jugar; aquest li 
va prometre que vetli per la pau en el bosc i perquè ningú no es barallàs; després el 
va acompanyar fins a la sortida, despejaren el cartell, i sense tenir-ne ganes es varen 
dir adéu. 

Quan en "Dos Pams i Mig" va arribar al poble va anar a veure la veïnada i li va con
tar tot el que havia pasat; aquesta, sense pensar-s'ho dues vegades li va treure 
gelat, tan contenta com n'estava. 

I aquí s'acaba el conte, però si voleu saber d'en "Dos Pams i Mig" anau al bosc 
més a prop de ca vostra, al parc o a la platja, on en trobareu molts de ninets, tots tan 
valents com ell. 

ea2~----' 



opinió 

B.Pt.. I : 

El dia a dia fa que, a vegades, aquests articles 
d'opinió resultin anacrònics en molt poc temps. La nostra 
societat corre a un ritme tan ràpid que, en un tres i no res, 
el que avui és notícia pocs dies després ja és història, 
quan no oblit absolut. 

De fet, aquest mes havia preparat un comentari 
sobre el conflicte àrabo-israelià, provocat per la greu cri
sis que es viu a l'Orient Pròxim i la feble resposta del 
nostre món occidental. Però donat que es tracta d'un front 
encara obert i que cada dia apareixen nous elements de 
judici, he cregut convenient reservar-lo, també perquè no 
apareixi massa en calent. 

D'altra banda, les eleccions presidencials france
ses han provocat un fet que crec que enllaça, d'alguna 
manera, amb l'article del mes passat, i voldria comentar
lo. 

Le Penn i l'ultradreta francesa va donar la cam
panada i es va situar en el segon lloc de la primera volta 
dee les eleccions presidencials del país veïnat, desbancat 
el socialista Lionel Jospin. La notícia és greu, però, a més, 
evidencia que en un país que hem tengut com a paradig
ma democràtic s'ha començat a qüestionar aquesta 
mateixa democràcia i l'actual sistema de representativitat. 
Perquè si la dreta filonazi ha crescut, els partits d'extrema 

Carta 
Som uns veïns de sa Pedruscada que durant tot l'hivern hem 

patit les obres d'instal·lació de les canonades per a recollir I 'aigua de 
Capdepera i dur-la cap a la mar (per cert, vaja tudada; no és, l'aigua, un 
ben preciós i escàs?), allò que en diuen pluvials. D'entrada no entenem 
perquè se'n duen els pluvials cap a sa Pedruscada, quan la seva sortida 
natural és cap a son Moll, suposam que deu ser per l'embós que 
provocaria a l'autovia 

Bé idò, ens ho fan passar per sa Pedruscada i ens tenen en 
obres tot l'h ivem. Per acabar de faci! i tar el trànsit s'afegeixen les molèsties 
de les obres d'embelliment del carrer Magallanes i Tritons. Hi havia dies 
que per anar a Cala Rajada un no sabia cap a on prendre ... F a cosa de dos 
mesos, a la carretera de sa Pedruscada no s'hi fan més forats i comencen 
per dins l'urbanització d'es Fangar fins a la mar. Tots pensàvem que ja 
començarien a asfaltar i tomarien la carretera al seu estat inicial. Però no 
, o a Capdepera no comanda ningú, o els que fan l'obra tenen bul·la o els 
qui vivim a aquesta zona no ens importa un rave ... no ho sabem. El cert 
és que fa més de dos mesos que la carretera podria haver-se asfaltat 
(des de llavors no s'hi ha fet res, en aquest tram) i els veïnats patim els 
forats, sotracs i clots que ens han deixat de recod. No hi manquen ni la 
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esquerra també ho han fet, i, a més, l'abstenció va arribar 
al40%. 

Que el model està en crisi és quelcom que ja es 
veia venir, i inclús els mateixos partits moderats clàssics 
cerquen solucions per acostar la política al poble, tot i sa
ber que no hi ha cap fórmula màgica per a fer-ho: es tracta, 
al capdavall, d'horadesa i transparència, de treball i 
dedicació, de lluitar per ls interessos comuns i no a benefici 
de sectors determinats ni de corporacions amb noms i 
llinatges. Els polítics tradicionals són conscients del 
distanciament entre l'elector i els seus represetants, però 
en lloc de cercar camins de convergència semblen 
entossudits a mantenir les distàncies. 

França, dissortadament, no és un cas aïllat. No 
oblidem que a Itàlia hi governa Berlusconi amb el suport 
de l'extrema dreta, o que a Àustria aquesta mateixa 
ideologia és al govern per mitjà del partit de Heider. Així, 
doncs, l'únic que diferencia França dels altres casos és la 
vergonya que els mateixos francesos semblen sentir davant 
uns resultats electorals com aquests, com si els vots a Le 
Penn haguessin caigut del cel. 

TRES /NORES 

pols ni el fang. No, no ens priven de res. 
Senzill amen~ com a contribuents i veïns d'aquest municipi, 

l'Ajuntament ens ha tractat amb una absència total de respecte. Dit 
d'altra forma, Sr. Bati e i Srs. regidors, és una vergonya! 

Ja està bè de riure's de la gent, començau a asfaltat tot d'una. 
Això ja passa de la mida! 

G. C.! Sa Pedruscada 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 45 51 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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e assassí d'Artà 
«Vuit persones mmies a Artà víctimes d'un incendi 

provocat contra la casa d'un regidor». No va passar. Aquest 
no va ser el titular. Només la sort va impedir que Julen 
Adri<ín, la seva família i els seus veïnats morissen cremats. 
Però això no treu que ens trobem davant d'un intent 
d'assassinat en tota regla. D'un atemptat terrorista calcat 
als d'Irlanda o el País Basc. A Artà hi viu un assassí, un 
terrorista. Per ventura són més. Per ventura no va ser un 
tot sol el covard que protegit per la nit va anar a calar foc 
a les pmies de can Julen. Com els ho explicarà a en Pere 
in' Arids, els seus fills de vuit i dos anys, que enmig de la 
nit els van haver de treure corrents de la seva habitació 
plena de fum per salvar-los la vida. Els dirà la veritat? Que 
hi ha algú a qui no li importava matar-los perquè està en 
contra de les idees que defensa son pare a l'Ajuntament 
d'Artà com a únic regidor d'Esquerra Unida Els Verds? 
Els haurà d'explicar que a la nostra democràcia encara 
queden individus capaços de matar els que no comparteixen 
les seves idees. Ens podem fer una idea de l'horror que 
pot suposar despetiar a aquesta crua realitat quan encara 
ets un infant. 

Fa un temps, a pocs quilòmetres, a Capdepera, 
l'editor de la revista Faxdepera, Fabio, va rebre la visita 
d'algú que amh una escopeta va disparar diversos trets 
contra el cotxe que tenia aparcat davant ca seva. Fabio 
tampoc havia estat «correcte». Havia denunciat coses que 
havien molestat algú. I aquest algú va actuar accionant el 
gallet o va fer que disparàs per ell. Ningú no va ser arrestat 
per aquell atemptat. El cotxe del mateix Julen també havia 
rebut les pintades dels antiparc sense que hi hagués cap 
detenció. No trobar el culpable(-s) en aquest nou cas de 
terrorisme també seria un error encara més innacceptable, 
si cap: ho avalen les vuit vides que haguessin pogut finir la 
nit de dilluns. Però encara que només fos una, encara que 
només s'hagués atemptat contra la vida de Julen Adrian, 
seria una equivocació no veure com s'actua legalment 

....----T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABALLINES) 

1 00 % GABAlliHS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14 ·Tel. i Fax: 56 39 27 ·CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 

CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax :56 42 53 
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contra el o els terroristes. Per què dic aquesta perogrulla
da? Perquè des de fa temps pel poble d'Artà sonava una 
frase que de tant repetir-la s'havia convertit en cançoneta: 
«Un dia li fotran una pallissa a en JuJem>. I de tant dir-ho a 
alguns se'ls havia fet normal la idea que un jorn el trobarien 
ple de sang amb la cara trencada. No ens adonam, o no 
ens volem adonar, però la «normalitat» d'aquesta idea no 
és més que l'eco d'una època passada en què matar algú 
per les seves idees formava part de la realitat quotidiana. 
El càstig físic per no cumplir amb el que és «correcte» 
sembla que encara sigui acceptat com irremediable quan 
no es juga el joc d'tms pocs. No respectar les normes 
d'aquest joc que res té a veure amb la legalitat sinó amb 
els doblers té un preu. I això ve d'enrere. El meu repadrí, 
per exemple, va morir a conseqüència de la pallissa de 
calça d'arena que li donaren uns guàrdies civils per no 
obeir els grans contrabandistes i voler actuar per lliure. Ha 
plogut molt. Però l'eco de fets com aquests roman entre 
nosaltres. Una lliçó impresa en la nostra consciència 
col·lectiva a tavés del patiment, la sang i la mmi de tantes 
persones. Tants anys de democràcia haurien d'haver 
esborrat el rastre d'aquest eco llunyà. Que es castigui el 
culpable dels fets de dilluns és bàsic per creure que això és 
possible. 

Julen, regidor d'EU-EVa Artà, víctima de l'agressió 

A Atià hi ha un assassí i durant aquests dies, per 
culpa seva, molts hauran sentit a dir com jo he sentit frases 
com aquesta: «Com sou al teu poble!». Tant de bo que es 
detengui el terrorista (-es) i que el poble d'Atià demostri 
una vegada més que no és el més proteccionista de les 
Illes Balears per casualitat. Ho és perquè les idees 
progressistes i democràtiques formen pati de les seves 
arrels. Esper que ho torni a demostrar públicament ben 
aviat. D'altra banda, que el PP de les Illes Balears no s'hagi 
afegit a la condemna és una actitud digna d'Herri Batasuna, 
partit que mai no ha condemnat els atemptats d'ETA. 
Aquesta és la raó que esgrimeix ara el Patiit Popular per 
il·legalitzar el partit abertzale. Seguint la lògica del PP, ara 
hauríen de demanar la seva pròpia i!· legalització. També 
esper una rectificació a temps d'aquesta formació políti
ca; i ho dic molt, molt sincerament. 

Miquel Piris. Periodista. 
mpiris@mallorcaweb.net 
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CONTACONTES 

MÀXIMA AUDIÈNCIA 

Dilluns d'un mes d'abril d'un any de 
qualsevol tercer mil-lenni. 23 '30 hores de la nit. 
Segona cadena de la televisió pública d'una 
monarquia del sud d'un continent global. 
Lliurament dels premis Max d'arts escèniques que 
organitza la Societat General d'Autors i Editors. 

La cadena en qüestió, marginal on n'hi hagi 
(emet documentals d'animals salvatges, 
reportatges Ja crua realitat i debats parcialment 
polítics), transmet la gala en directe, auna hora 
noctàmbula. Els dos intel-lectuals que queden ja 
dormen perquè el dilluns és dia de ressaca i de 
descans teatral. De la seva banda, els treballadors 
de les fàbriques que fan fallida estalvien forces 
per a les picarolades davant les sucursals. La res
ta del país és a Mart. 

En definitiva, a qui cony li importa qui és el 
millor director teatral de l'any segons l'Sgae, o 
qui collons ha fet la millor adaptació de textos 
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teatrals? A ningú, tret del mateix director o de 
I' adaptador, de les seves dones i dels seus fills (que 
ja dormen perquè el seu pare no presenta Opera
ción Triunfo ni és pilot de fórmula u, i, per tant, 
més val somiar amb Eurovisió que no veure pares 
per un canal que no sabien que existís). 

És evident que els senyor organitzadors són 
conscients de la nul·la repercussió dels seus premis 
i dels premiats, perquè el teatre no ven. Per tant, 
organitzen gales on poden deixar-hi tota la 
repressió acumulada. Prou de comèdia i de vestir 
com a gilipollas barbuts del 68, tanta contenció no 
pot ser bona, amunt el teló, Hello Dolly, que visquin 
els focus de colors, la pedrereia i el glamour de 
l'Espanya cañí, que visca el ball i la coreografia! 
Dos acudits i una festassa! 

En realitat, voldrien lliurar Òscars, però, un 
dilluns i per la segona, ja se sap, només poden ser 
Max. 

I AQUEST CONTE S 'HA ACABAT 
I SI NO ÉS MENTIDA ÉS VERITAT 

Maria Antònia Fuster Nadal 

· · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · · ~ · · · · · · · · · · · · · · · · Ut•1 11141 cg:o .... 
El president Antich es queixà de la 

inseguretat a la nostra Comunitat, arran de les 
dades estadítiques donades a conèixer pel 
Ministeri de l'Interior, segons les quals les illes 
Balears és on la delinqüència va créixer més 
l'any passat. Davant aquest fet, en lloc de posar 
mà a la feina per a redreçar la situació, un 
senyor de Madrid que comanda molt, el Sr. 
Cotino, va decidir negar l'evidència i, més o man
co, va acusar el Govern de les Illes Balears de no 
saber fer els comptes.El PP d'aquí va reblar el 
clau i va venir a dir que hem de fer com els 
estruços, amagar el cap dins un forat i ignorar la 
realitat; a més, els populars varen dir que 
d'aquestes coses no se n'ha de parlar, perquè 
dóna una mala imatge. Idò! I jo que em pensava 
que la mala imatge la dóna la manca de 
seguretat ... 

Insta!. lacions 

Pep Terrosa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



entrevista 

Pes Cap que crema 

Com indicàven al passat número de Cap Vermell, 
parlam amb Lídia Só.nchez Martín, que recentment 
s 'ha fet càrrec de la gestió del Teatre Municipal. Lidi a 
és una jove professional, nascuda a Palma, ciutat on es 
va iniciar en el món del teatre (Teatre Leone di Marco, 
Sans .. .) abans de marxar a Barcelona, on estudià en 
l'Institut del Teatre. Ara, instaUada a Capdepera, ens 
contà les seves impressions ... 

- En primer lloc volem donar-te la benvinguda, 
i després conèixer quina és la teva primera impressiú 
de Capdepera? 

-No he tingut molt de contacte, encara. Em sento 
molt bé, la gent és molt maca, suposo que la gent té ganes 
de fer coses, i crec que se l'ha de motivar una mica. Ara 
jo estic temptejant, mirant la programació, més que res 
perquè hi hagi una mica de teatre per a tothom, un poc de 
teatre per a gent gran, d'infantil i també per als joves. 
Però crec que, més aviat, s'ha de motivar la gent, la trobo 
una mica aturada. També suposo que les reformes del 
teatre ha fet que la gent es tiràs enrere. 

- Parlant de les obres del teatre, s'ha criticat 
molt aquesta reforma que s'hi !ta fet, hi ha gent que 
troba que no ha estat la més adequada, que tenim un 
teatre limitat. Tu com el trobes? 

-Jo no el trobo limitat. Que un teatre de 400 places 
hagi estat reduït a 200, entenc que hagi produït certa 
indignació, que podria haver-se fet d'altra manera, però no 
el veig limitat. Penso que s'han d'arreglar moltes coses i 
estic amb això. Penso que hi ha d'haver camerins i no 
lavabos, que hi ha d'haver un equipament de llums i de so 
com pertoca (això s'ha aprovat i anirà endavant) i s'ha de 
condicionar a fi que qualsevol persona que vingui a fer 
teatre tingui el mínim per actuar sense que ho hagi d'aportar 
la companyia. La limitació ha estat més aviat d'aforament, 
però té moltes possibilitats de fer moltes coses, de fer 
cursos, música, concerts, moltes coses diferents. 

- Els teus projecte immediats ... 
- Bé, ara fins l'agost tindrem una programació 

teatral i musical, ja sigui d'àmbit local o de grups de fora. 
I a partir de setembre, vull començar cursos de teatre, 
d'interpretació, declamació o vestuari teatral, m'agradaria 
que el teatre tingués un vestuari, que la gent que fa teatre 
aquí pugués anar al vestuari del teatre. Vull fer una mica 
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d'equip. Pens que és una manera de fer-se seu el teatre, 
perquè jo crec que el teatre és del poble, és de la gent que 
el fa servir. Sí, és de l'Ajuntament, però per a la gent. 
L'Ajuntament dóna moltes faci I i tats per tal que es faci ser
vtr. 

-Parlant de joves, aquí sempre hi ha hagut un 
grup teatral, "Es Mussol", després els joves fundaren 
["'IB Teatre", i a les escoles es fan coses esporàdiques. 
Moltes de vegades es nota a faltar una certa continuiïat, 
que els més joves puguin seguir fent teatre fora de 
l'escola. 

-Jo tenc aquesta intenció, potenciar la formació 
teatral , inclús formar la gent d"'IB Teatre" o "Es Mussol". 
Cada any es podria fer un curs perquè ells mateixos puguin 
ensenyar teatre a la gent de l'escola, als més joves. Perquè 
hi hagi una mena de continuació en la formació teatral, 
però a les dues bandes, hi ha d'haver una roda. Crec que 
si els mestres tenen formació els nens també la tindran. 
Per això la meva il·lusió és començar els cursos a patiir de 
setembre, però calen molts de contactes amb la gent i 
conèixer les espectatives de tothom. 

- Si vols afegir qualque cosa ... 
- Jo el que voldria és que la gent de Capdepera 

que tingués ganes de fer coses, que m'ho demanàs. Jo no 
crec tant a fer moltes activitats i que la gent comenci a 
venir atreta per activitats plantejades per mi mateixa, sinó 
que la gent digui què vol, estic obetia a propostes, que 
proposin. Si diuen volem fer això ... perfecte! Tinc il·lusió 
que poguem treballar junts sense cap tipus de traves. 



col·laboració 

La mirada 
d'unforaster 

Lluís Cerrada Carretera 

VII. Els medis de transport; el transport 
privat davant el transport col· lectiu. 

Solament amb el pas del temps m'he adonat del 
que suposa estar a una illa. Quan, ara fa vuit anys, la 
meva dona i jo passàvem el mes de vacances a s'Illot, 
tenia una cosa clara: que hauria de dur el nostre cotxe, 
de Madrid, o utilitzar el de la nostra bona amiga Carme, 
de Palma. Sense aquest medi de transport no teníem 
suficient mobilitat per a descobrir tant els llocs més típics 
de Mallorca com els més desconeguts, però no per això 
menys atractius. 

El fet de venir amb el nostre cotxe suposava 
quatre hores de carretera des de Madrid fins a València, 
una hora d'espera al port, vuit de travessia en el vaixell 
de la Transmediterrània, i una hora i mitja des de 
l'arribada al port de Palma fins a s'Illot. Tot aquest viatge 
pagava la pena quan ens acostàvem de bon matí a Ciutat, 
amb els primers llambreigs d'un sol daurant damunt la 
Seu i el castell de Bellver, i nosaltres a coberta del vaixell 

' 
besant i ensumant la marinada, aleshores tan poc fami-
liar per als nostres sentits. Ja a Palma, el nostre temps 
existencial es transformava i, envoltats de noves i molt 
plaents sensacions, gaudíem de I 'última etapa del nostre 
viatge, encara que la carretera de Manacor era molt 
transitada i la de s'Illot molt estreta. Quan la nostra amiga 
Carme, de Palma, ens deixava el seu cotxe, arribàvem 
en avió; també una hora d'espera, una altra de vol i, 
almenys, mitja hora per a la recollida de l'equipatge, si 
no és que ens trobàvem amb el típic i normal, per usual, 
endarreriment, sempre ocasionat per "cuases alienes a 
la companyia". Ambdues formes de viatge implicaven 
una bona dosi d'incertesa per l'estat de la mar o del cel, 
però tot era benvingut amb l'esperança de gaudir de les 
clares aigües de Cala Morlanda, la pagesia calmosa i 
tranquil·la del pla de Lloret i tot un conjunt de noves 
sensacions originades per l'aire humit i salitrós, una llum 
enlluernadora i un mar d'un blau tan intens i immens 
com poques vegades apareix a I 'horitzó de la meva terra 
castellana. 

Vam trobar del tot normal que els desplaçaments 
dins l'illa els féssim en cotxe; érem de vacances sense 

' 
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els embussos del dies fainers a Madrid, sense presses, sense 
horaris de feina, sense problemes d'aparcament. Però, quan 
ens vam instal·lar definitivament a aquesta illa i la meva 
dona va començar fer feina, la situació es va capgirar. 
Durant el primer any de la nostra estada, vam viure a s 'Illot, 
al litoral rocallós, abrupte i àrid de la costa manacorina. Jo 
estava en atur i la meva dona feia feina tres matins al Cen
tre de Salut de Cala Rajada i dos horabaixes a Capdepera i 
Artà. Tant si començava a les vuit del matí com a les tres 
de I 'horabaixa, no teníem altre medi de transport que el nostre 
vell cotxe particular, fidel company de la majoria dels nostros 
viatges des de fa gairebé quinze anys. El més prest que 
l'omnipresent Aumasa arribava a Cala Rajada, des de 
s'Illot, era a les onze del matí, una bona hora per als turistes 
calmosos que tenien quatre hores per poder gaudir de la 
nostra costa i tornar a s'Illot amb el bus de les tres i quart. 
I tot sense frissar molt, perquè la durada del viatge era de 
tres quart d'hora -quasi el doble que en cotxe particular
per poder anar recollint i deixant els petits grups de turistes 
de la costa serverina i llorencina, i de s'Illot mateix. 

Però el temps de qui fa feina és molt diferent del 
temps de qui té vacances i, quan un s'ha aixecat a les set 

del matí, desitja arribar el més prest possible a casa seva 
per a pegar una bocinada i fer una becadeta. Amb aquesta 
situació, el cotxe és una eina imprescindible de treball i sort 
tens que tots els matins arranqui a la primera i et dugui 
puntualment al lloc de feina i et retorni al repòs de la llar. A 
Madrid no era tan necessari; el metro o el tren dels voltants 
eren molt més pràctics i ràpids, especialment a segons quins 
trajectes. Però a s'Illot, sense un medi de transport privat, 
només et resta cridar un taxi i perdre mig jornal. Jo I i deia a 
la meva dona, mig de broma, que, tenint en compte el viatge 
diari d'anada fins a Cala Rajada i de tornada a s'Illot, ben 
merescut em tenia el sou de taxista part i cu lar: 3.000 pessetes 
de llavors, 18 euros d'ara, per trajecte. El fet és que vam 
tenir la gran smi que jo estigués disponible, per la meva 
situació d'atur, i de que el nostre vell i fidel cotxe no va 
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fallar cap dia de feina. 
He aportat aquestes experiències personals per 

a testimoniar la importància del cotxe particular com medi 
de transpmi a Mallorca i, en general, a totes les Illes 
Balears. En aquesta qüestió ens trobam plenament 
integrats en la, fins ara, anomenada societat 
"desenvolupada". Un dels indicadors de desenvolupament 
és el nombre de cotxes, telèfons - fixos i mòbils - i 
electredomèstics per llar; també el grau de 
desenvolupament tecnològic i dels medis de comunicació 
i de transport, de la producció industrial i de serveis, de 
l'atenció sanitària i educativa .. . Des dels anys seixanta, 
època del "seiscientos", el cotxe ha estat el paradigma 
de I 'estatus social de cadascú i el bé de consum més 
cercat per tothom. Me'n record d'alguns concursos de 
la televisió en què la gent solament s'entusiasmava, fins 
a embogir, quan aconseguia el tan desitjat premi, 
menyspreant els viatges amb I 'estan da pagada, els 
apartaments a la costa d'Alacant o els doblers per un 
valor superior al del cotxe. Encara avui, institucions tan 
serioses com els bancs es promocionen mitjançant el 
sorteig de vehicles. Des d'aleshores, la indústria de 
I' automòbi I és una peça fonamental de 1 'engranatge 
econòmic de qualsevol país i al seu entorn hi gira tota 
una sèrie d'empreses subsidàries que generen molts llocs 
de treball. Paral ·lelament, també s' ha desenvolupat una 
extensa i complicada xarxa de carreteres, autopistes, 
autovies, circumval·lacions ... en detriment d'un 
desenvolupament similar del ferrocarril. En fi, a la nostra 
societat "desenvolupada" i de consum, és el cotxe el 
millor exponent del benestar econòmic d'un poble i un 
bon reflex de l'estatus social de cadascú, tret algunes 
excepcions de persones que I 'ut i I itzen més amb criteris 
pràctics que d'exhibició social. 

Sigui com sigui, 'hem arribat a un moment en què 
aquest bé de consum, a vegades molt necessari i altres 
no tant, comença a originar serioses i negatives 
conseqüències. La més greu, per quant és més propera 
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i dolorosa, es refereix al nombre de víctimes per accident 
de tràsit. A I 'Estat espanyol, els accidents de circulació amb 
víctimes, morts i ferits, han crescut any rere any, fins arri
bar, l'any 2000, a 101.729 accidents, 3.000 més que l'any 
anterior. Les víctimes també han crescut: 5.776 morts (38 
més que l'any anterior), 27.794 ferits greus (4.119 menys) i 
122.017 ferits lleus (11.006 més). Crec que aquestes xifres 
encara poden ser superiors pel que fa als mo1is, perquè no 
es compten els qui moren passades 24 hores de l'accident, 
quan a alguns països d'Europa es compten fins als 30 dies 
següents a I 'accident. I mentrestant el parc espanyol de 
vehicles de tot tipus creix, e\2000 en 873.021 unitats, arribant 
a un total de 23.284.215; 1, 7 vehicles per habitant, incloent 
nins i persones majors. Els vehicles que més van créixer 
van ser els turismes: 651.838 unitats. 

Una altra conseqüència negativa és el progressiu 
consum de products pretrolífers per al transport per carre
tera. L' any 2000 es va arribar a 22.612.009 Tm en el conjunt 
de tot l'Estat; 2.447.353 més que l'any anterior. Amb la 
qual cosa la degradació del medi ambient per les emissions 
de diòxid de corboni també està progressivament i 
inevitablement assegurada. Si consideram les emissions de 
la indústria i les calefaccions, no ens hem d'estranyar que 
les grans ciutats del nostre país mostrin una mena de boina 
de contaminació a l'hivern, sobre tot quan es dóna una 
situació anticiclònica, sense la pluja ni el vent que purifiquen 
l'ambient. Vénc de Madrid i he vist moltes vegades, des del 
pujol de Palomeras (Vallecas), com les edificis del centre 
es desdibuixen darrere un vel negre, com si d'un quadre 
impressionista es tractàs. Més d'un pic han botat les alar
mes i es van pensar algunes mesures d'emergència que 
mai van ser passades en pràctica: limitar les hores de 
calefació, aprofitar tot I 'espai dels vehicles particulars amb 
companys de feina, sortir els turismes uns dies assenyalats 
segons la terminació de les seves matrícules ... amb la pri
mera brusqueta o ventet, s'oblida el problema i a tornar a 
I' inconscient i embogit consum d'energia amb el consegüent 
efecte hivernacle i canvi climàtic. 
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Entrevista a ToiDeu Curs aeb, 
monitor d'Escola Viva a Cala Rajada 

El passat número ens feien ressó de la festa 
d'Escola Viva, que havia congregat nins i joves de de 
distintes poblacions de Mallorca al polisportiu es 
Figueral. Molts dels nostres lectors ens demanàren què 
és això d'Escola Viva? I decidirem prsentar-vos els 
seus responsables al nostre municipi.A Cala Rajada 
Tomeu Cursach, juntament amb els educadors de 
carrer, Tanyi Lechón i Antoni Perelló, du endavant 
una tasca que esperam sigui un poc més coneguda 

-Tu ets en ... 
- T.C. -Tomeu Crusach ... 

- De l'associació ... 
- T. C. - Ateneu Al cari . 

- Pel que sabem, vosaltres us dedicau al pro
grama «Escola Viva» a distints pobles. 

- T.C. -Exacte. Som a Can Picafort, Port de 
Pollença, Cala Rajada, Portocristo, sa Coma, Cala Millor i 
son Servera. 

- Antoni Perelló, com va ser que us posàreu en 
contacte amb l'Ateneu? 

- A.P.- Nosaltres ja sabíem de la tasca que estaven 
duent a terme a altres llocs i vàrem considerar que seria 
molt interessant 
traslladar aquesta 
experiència a Cala Ra
jada. Això va ser a 
principis de l'any 
passat. 
- T. C. -Aquí es va po
sar en marxa a l'abril 
del 2001, per tant ara 
fa un any. Les 
activitats les 
començàrem di sa 6 de 
maig, exactament. 
Aquell dia ens 
presentàrem amb una 
festa, per a donar-nos 
a conèixer, i a la 
setmana següent els 

al·lotsjas'hi podien apuntar. 

- I consisteix en ... 
- T.C. - És un programa sòcioeducatiu, enfocat al 

temps lliure d'aquells al·lots que no fan activitats 
extraescolars o esportives, per tal que tenguin un lloc on 
trobar-se i fer coses. 

-A qui va dirigit? 
- T.C. -A tot tipus d'al·lots, en principi. Però, com 

he dit, està pensat per a aquells joves que no desenvolupen 
cap tipus d'activitat de temps lliure, per a fomentar la seva 
participació. 

- Com valorau aquest primer any d'experiència 
a Cala Rajada? 

- A.P. -A nivell de serveis socials, molt bé. Estam 
molt contents amb la feina que s'ha fet. 

-T. C. -Jo, com a membre de I' Ateneu, puc dir que 
en aquest any hem mirat de consolidar el projecte, 
especialment pel que fa a I 'estabilitat dels patiicipants, així 
com controlar una sèrie d'activitats. S'ha de dir que, quant 
a les activitats, sempre estam oberts a noves propostes 
provinents dels mateixos al·lots. 

- Quines edats abastau? 
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- T. C. - Entre 1 O i 16 anys. 

- Com els veis, aquests al·lots? 
- T.C. - Hi ha un grup estable, però també n'hi ha 

molts que van passant. D'aquells, n'hi ha 20 o 25 anys que 
han continuat des del principi, amb una gran fidelitat. 

-Ara, als joves, se'ls atribueixen conductes molt 
relacionades amb la conflictivitat social i hi ha una 
certa tendència fer-los-en responsables. 

-T. C. Això, però, sempre ha estat així. En el passat, 
també. 

- A.P.- Els joves d'ara es comporten d'una manera 
diferent a com ho feien els d'abans, però és perquè ha 
canviat tota la societat. Les relacions amb els adults potser 
ara són distintes, però per als adults sempre han estat 

sorprenents, aquestes relacions, i, d'alguna manera, els 
joves sempre han jugat a sorprendre els majors. 

- D'alguna manera, la reafirmació de la pròpa 
personalitat, duu els joves a enfrontar-se als pares i 
als valors establerts. 

- A.P. - Sembla que ara hi ha una mica més de 
desorientació, però aquesta no només afecta els més joves, 
sinó que es manifesta a nivell general. Els valors morals no 
són els que eren, com tampoc no ho són els valors de 
l'educació ni les relacions familiars ... I tot això ens 
desconcerta, a adults i ajoves . 

-Diríeu, així, que els joves d'avui IW són més conflictius 
que abans? 

- A.P. -Jo diria que les necessitats bàsiques dels 
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joves d'avui són les mateixes que teníem nosaltres a la 
seva edat. El que potser ha canviat és la manera 
d'expressar-ho. 

- T.C. - Els joves segueixen necessitant comptar 
amb un grup d'amics, segueixen necessitant que els facin 
cas, que els escoltin, que se'ls tengui en compte ... A 
vegades, el comportament dels joves respon a una necessitat 
de cridar l'atenció, i això ho expressen amb la manera de 
vestir, per exemple. 

A.P. - Sí, i a vegades cridar l'atenció consisteix, 
precisament, a no seguir la moda, a anar contra corrent. 

- I com es presenta el segon any d'aquesta 
experiència vostra? 

- T.C. - En principi, i donats els resultats, pensam 
seguir en la mateixa línia. Ara, a l'estiu, es produeix un tall, 
la gent es dispersa molt: vacances, festes, platja ... i per 

tant cal canviar el plantejament de les activitats 
a desenvolupar, fent més insistència en 
acampades, excursions i coses semblants. Ara, 
durant el curs, en canvi, hem fet bàsicament 
activitats esportives i tallers, de llata, de grafitis, 
capoeira, rappel ... 

- A.P. -M'agradaria dir que en aquest tipus 
d'activitats assoleix una gran impmiància la 
persona que n'és responsable, i en aquest sentit 
crec que podem atribuir bona part de l'èxit de 
l'«Escola Viva» de Cala Rajada a la figura d'en 
Tomeu, a la seva actitud i a la seva manera de 
treballar, que han resultat determinants. 

- Com contemplau aquest projecte en el 
marc d'una futura àrea de joventut de 
l'Ajuntament? 

- T.C. -Nosaltres no volem fer grups a part, 
sinó que els joves, tots els joves, s'integrin a la 

comunitat. De fet, sempre que podem, patiicipam en les 
activitats que qualsevol grup o entitat duu endavant, com 
ara el torneig de futbolet que organitza el Consell de Ma
llorca. 

@Cap Vermell 2002 

PREMI CAP VERMELL 2002 
El meu vot és per a la persona/grup/entitat 



fa 20anys ... 

Fa 20 anys, 
C#t 

Abril1982 

deia~~~ 

En portada, un magnífic dibuix de Joan Rai, del Castell, 
amb un cartell penjat a un merlet, amb aquesta llegenda:"En venda! 
Preu: Reforma Normes Subsidiàries. Informació: ?"I en un requadre a 
part, aquesta enigmàtica pregunta: "Adéu al Principal?" 

L'editorial de fa20 anys deia: En aquest moment sabem que 
els propietaris han oferit la venda del Castell per 5 milions i la reforma 
de les Nom1es Subsidiàries en allò que afecten els Provençals. I acabava 
amb aquesta pregunta: S'hade comprar a qualsevol preu? 

P'es cap que crema 
Miquel Pascual, aleshores Conseller d'Ordenació del Territori, 

es referia a la mateixa qüestió, dient, entre d'altres coses: Jo només puc 
dir que davant això s'han de fer dues preguntes: la primera, què hi 
guanyaran els propietaris? I la segona, què hi guanyarà el poble? Sempre 
tenint en compte que és més important la segona que la primera. 
També pens que és molt important que el Castell sigui del poble. 

Grumallons 
Respongueren a distintes qüestions: ELIONOR 

GÓMEZ-QUINTERO, JOAN RAI, SALVADOR MOLL, FRAN
CISCA FLAQUER "RIGUS", TOMEU MASSANET "CARBÓ" i 
JOAN FERNÀNDEZ. 

Plaça des Sitjar 
-EI Teatre Principal s'ha venut a una empresa de "placas 

solares". "Es Mussol" haurà de cercar un altre redol per cantar. Una 
vertadera llàstima" 

-Precedint les actuacions del grup local "Es Mussol" i la dis
cutida "Salomé", representada els dies 3, 4 i 11 d'abril, també ha actuat 
a Capdepera el gmp de la Casa Catalana (28 de març) amb la comèdia 
còmica "L'amorveniaen taxi". 

-EI nou comité local de la UCD de Capdepera és: President: 
Miquel Pascual; Vocals: Antoni Moll, Antoni Alcover, Pep Gómez, 
Francesc Terrassa, Joan Pascual, Pere Llabata, Pere Flaquer, Gabriel 
Gamundí i Pere Melis; Secretari: Joan Femandez. 

-L'Associació de Veïnats "Es Faralló" ha llogat el bar-restaurant 
"Paraíso" de I' Agulla. Es parla de més de dos milions de pessetes de 
lloguer. Són una empresa, les associacions de veïnats? 

Entrevistes 
Els entrevistats, en aquella ocasió, foren Bartomeu Melis, del 

Cine Juva, i Miquel Bestard, del Teatre Principal, i, lògicament, ens 
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parlaren de cine. A l'hivern, el públic és més redu'1l i selecte. A l'estiu va 
d'una pel·Iícula de kàrate fins a una de Mano lo Escobar o Femando 
Esteso, ens deia en Bartomeu. A Capdepera agraden les pel·lícules 
d'acció: "vaqueros", "kung-fu" ... o les d'enManoloEscobar.Amb la 
pel·lícula "La nova cançó" lagentesva posar a cridar i a rompre butaques, 
el porter va dimitir perquè l'insultaren, va ser un desastre, ens 
manifestava en Miquel. 

Esports 
A despit del resultat que s'hagi pogut produir davant el Balea

res, sols una desgràcia molt grossa podria privar l'equip (I 'Escolar) de 
mantenir la categoria. No hi ha haurà contribuït poc el reforç que ha 
suposat el fitxatge de Caro, un central que ha donat molta força a les 
línies de rereguarda. 

CoHaboracions 
-L'Esvoranc: Salomé; Joan Rai 
-L'estrena discutida: Salomé I Coral s'Alzinar; Redacció Cap 

Vermell 
-Tras 3 727 crónicas; Bartomeu Melis 
-Materials per a la nostra història: VilaNova i Vila Roja; Pep 

Terrassa 
-Jove, on vas?; Gori Mateu 
-La barquera (11); Xoric de son Xona 
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' TEMPS DE REFLEX! O 
EL MERCAT MEDIEVAL 

JOAN SIMONET 

Enguany farà tres anys que s'organitza el Mercat 
Medieval en el marc del Castell. Dels anys anteriors 
sempre s'ha dit que ha suposat un èxit total, que va ser 
una bona idea i que, de mica en mica, es convertirà en 
tradició. 

Però, què es mira per poder dir que ha estat un 
èxit? 

Hi ha dos paràmetres que avui en dia dominen i 
que fan que les valoracions caiguin d'una banda o de 
l'altra. Un és la quantitat, i l'altre és l'econòmic. Si us hi 
fixau, en moltes de les coses que es fan, a l'hora de la 
revisió aquests elements són els primers que surten. No 
us enganyeu: es mira la qualitat, sinó la quantitat. Sentireu: 
"Ha estat tot un èxit, perquè ha vingut molta gent de fora". 
Aquesta expressió l'hem escoltada aquests dos anys 
passats i supòs que, si no plou, la sentirem enguany. 

Aquesta mateixa valoració la feim a qualsevol acte 
que es realitza, ja sigui en el carrer, en el teatre o en 
I 'Església. La quantitat, moltes vegades, és el que defineix 
si una cosa ha anat bé o malament. I com a mostra que 
això interessa, pensau en molts d'actes en què hem 
participat, en la propaganda que se n'ha fet, d'una mane
ra determinada, sobretot si vénen "personalitats", o fins i 
tot prometent que hi trobarem qualque cosa per menjar. 

Realitzar una activitat i tenir poc públic suposa, 
segons els valors actuals, tot un fracàs, una vergonya. 

La qualitat és secundària. No ho hauria de ser però, 
a la pràctica, ho és. Un acte pot tenir moltíssima qualitat, 
però, si només reuneix "quatre rates", la qualitat no ha 
servit per res i l'activitat ha estat un total fracàs. 

Aleshores feim una altra valoració, que és per la 
part econòmica. Aquesta, a la nostra època, la tenim dins 
el subconscient. El Mercat Medieval funciona perquè la 
gent compra molt. Els llocs de venda venen a voler. Per 
tant, ha estat tot un èxit. 

Si la gent només ve per a gaudir de l'espectacle 
que suposa un Mercat Medieval en el marc immillorarable 
del Castell, si la gent ve només per a conèixer el nostre 
poble i una pmi de la seva història, i per a fruir de la festa, 
el Mercat ha suposat un fracàs. La gent ha de venir i ha 
de comprar. 
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"Fosca, si no és així, per què hem de fer tanta 
feina?", segur que diria molta gent. 

L'economia va al davant. Comprar i vendre, vendre 
i comprar. Això ja ho duim des de petits. I no us en rigueu, 
perquè tots ho portam dedins. Pensau, per exemple, quan 
sortim de viatge. La gran preocupació és: "Hem de com
prar qualque record als padrins, als oncles, als veïnats, i a 
no sé qui més. Què passaria si arribàs i no els dugués res? 
Quina falta d'"educacíó". Ells sempre pensen en 
nosaltres". 

I ens passam, almenys, tudant un dia del viatge 
perquè hem de fer compres, en lloc d'aprofitar-lo veient 
qualque cosa interessant. El més graciós, o el més frustrant, 
segons qui sigui, és que, com a "robots", compram coses 
que a vegades ni per a nosaltres les voldríem i que, en 
arribar al seu destí, constituiran un problema per al seu 
destinatari, el qual, amb tantes coses com té, ja no sap on 
col·locarel que li hem duit. 

No hi ha manera. En el nostre cap hi ha un petit 
comerciant que sempre en fa de les seves i que, sobretot 
per Nadal, les rebaixes i d'altres festes, apareix amb tot el 
seu esplendor, dominant tota persona, de qualsevol mane
ra. Sembla que d'això se'n diu consumisme, això és, l'art 
de comprar perquè sí, sense cap necessitat, només pel 
pur plaer de comprar. 
Bé ho saben els qui es dediquen a la propaganda. 

Perdó per la digressió. Tornem al Mercat. 
Ja ho sabeu. Sí enguany ve molta gent i a més galta 

doblers, haurà estat un èxit complet. 
A vegades, passejant pel Castell - perdó pel nou 

incís -, pens en tota aquella gent que va suar fent aquell 
poble emmurallat. Moltes d'aquestes pedres és segur que 
guarden, dins la seva memòria, un bon caramull 
d'aconteixements viscuts pels avantpassats, molts de dies 
de lluita, de treball, de dolor, i qualque dia gloriós. Generació 
rere generació, anaren convertint un racó de Mallorca, 
enfora de remeis, en un lloc no hi hagués vida, lluitant 
contra les sequeres, la fam, les pestes, els pirates, els 
terratinents ... 

El resultat actual d'aquesta història és Capdepera: 
un museu. El nostre Castell és un museu, al qual hi vas, 
pagues i el veus. Un poble convertit en museu. 

No dic que estiguí malament. També suposa tot un 
orgull per als gabell i ns i, per desgràcia, conservar-lo costa 
doblers, però, només vull fer notar les voltes que dóna el 
món, fer veure que una cosa que és d'una determinada 
manera canvia radicalment amb el transcurs del temps. 
Fins els mateixos valors, també canvien. 

Bé, com que l'a11icle ja s'ha fet llarg i és hora 
d'acabar, com a final vull dir-vos que "vingueu a visitar el 
Mercat Medieval i que dugueu molts de doblers". 
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EUROPRESSUPOST 2002 

A I' any de gràcia de 2002, el pressupost munici- La recaptació lligada a I' activitat constructora arri-

pal s'estira fins als 11.804.857 Eur, i ara hem dit Pep. Per ba al 12,3% del total, pràcticament la mateixa que l'any 

entendre'ns, amb aquesta xifra podríem comprar 344 anterior, la qual cosa permet dir que l'activitat del sector no 

BMW Sèrie 5, i ara ja començam a saber de què va la ha minvat. De moment, a ningú se li ocorre la manera de 

cosa. Com sempre, primer hem d'esbrinar d'on surten deslligar-la del pressupost. 

tants de doblers, la gràfica d'ingressos ens en resumeix En l'apartatdecuriositats,hemdedirqued'entrades 

l'origen. per la visita al Castell confien ingressar 150.000 Eur, que el 

CIM aporta240.404 Eurper a pal-liarels danys de la ventada 

u 
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del novembre o que Canal4 aportarà 3.005 Eur per al repe

tidor que ens ha de permetre gaudir dels seus programes. 

Ens adonam del detall del dèficit zero en què 

l'endeutament del2002 és zero. 

Els ingressos han augmentat un 7,2% respecte del 

2001, i en estar per sobre de la taxa prevista d'inflació 

continuen essent expansius, encara que lluny dels 15,8% de 

I' any anterior. 

Vegem com ara com els nostres representants han 

decidit gastar els diners del pressupost d'enguany. Encara 

que hem de dir que no s'hi han esforçat gaire, ja que el 

repartiment de la despesa per capítols es calcada de la de 

I 'any passat. S i haguessin respectat els decimals diríem que 
Com és habitual, l'IBI se'n duu la palma amb un han copiat. 

26,2% del total a recaptar. Respecte de l'any passat, Començarem enumerant les principals inversions: 

representa un I 0,7% més. en primer lloc el Centre d'Interpretació de la casa del 

La segona partida és la taxa sobre la recollida de Governador, amb un cost de 570.961 Eur, les infrastructures 

fems, un 10,6 %, amb una pujada del 7,5%. del carrer I' Agulla se'n duen 240.404 E ur, els col· lectors de 

Les transferències de I 'Estat són el 10,5% de les pluvials 243.409 Eur, condicionar I' aparcament de Sa Tafona 

entrades i l'impost de construccions el 7,6%; el que es i Sa Pedrera costarà 123.237 Eur, al sanejament de 

cobra per les concessions de platges, les llicències l'avinguda Joan Carles I hi van a parar 99.176 Eur, al teatre 

urbanístiques, les subvencions d'entitats locals, l'impost s'hi destinen 96.162 Eur, etc ... 

de matriculació de vehicles, el d'activitats econòmiques i No podíem faltar a la nostra particular cita anual 

les subvencions de la Caib estan entre el 3 i el 4 %; a amb la partida que ens té embruixats. A hores d'ara ningú 

partir d'aquí menudències. té dubtes sobre la finalitat de la partida destinada a redactar 
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les normes subsidiàries, que no és altra que figurar al dels sòlids 685.153 Eur, tot plegat un 12,7% del pressupost, 

Guinnes com les normes que més s'han tardat a redactar i continuam essent un poble brut. 

del món i en tot temps, essent qüestió intranscendent i ba- A senyalització viària 24.040 Eur, una partida ridí

nal la seva aprovació. S'hi dediquen 66.111 Eur, i ja en cula si comprenem el que vertaderament significa tant per 

van ... una fotesa comparda amb 1 'honor de figurar al llibre al turisme com per al gabellí modern. 

dels rècords. Per pagar els qui ens cobren la contribució 

El cost de personal és de 3.606.875 Eur, per cobrir donarem un 3,9%. Es miri com es miri, massa! 

una plantilla de 116 treballadors i 13 polítics. El cost de la A amortització de préstecs i pagament d'interessos s'hi 

Seguretat Social per a l'Ajuntament és de 781.315 Eur. destinen 604.618 Eur, el 5,1 %del total. 

Entre moltes altres, destacam les següents despeses: Hem tingut la curiositat de comparar els 

A turisme s'hi dedica un 3,2% del pressupost, 40.868 Eur pressuposts d'Artà i Capdepera. D'entrada l'ajuntament 

per a assistència a fires, 97.366 E ur a promoció i publicitat, veïnat s'ha de conformar amb 70 BMW menys. 

etc. Pel que fa al capítol d'ingressos les diferències 

Al Castell, el 6% figurant-hi el ja citat Centre més grans estan en els imposts directes -bàsicament l'Ibi

d'Interpretació, com a inversió estrella. El mercat medie- que representen un 38% del total recaptat a Capdepera, 

val se'n duu 48.080 Eur. mentre que a Artà és el 17,9%; en les subvencions, que a 

Els esports arriben als 2,3 %. El manteniment d'es Artà arriben al 28,6% de les entrades mentre que aquí 

Figueral costa 10.818 E ur. només arriben al 8,4%; i als ingressos patrimonials, amb 

una diferència del 5,5% a favor de Capdepera deguda a 

les concessions de platges. 

DESPESES 2002 
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La cultura i esbarjo rep el 7,7%, destacant les 

inversions al Teatre ja mencionades. A festes s'hi desti

nen 189.318 E ur i es repmieix calderilla entre distints grups 

culturals, per un valor de 33.055 Eur. 

A ensenyament (no ensanyament) hi va a parar 

el2,3 %, del qual 54.091 Eur són inversions a les escoles. 

El conveni amb la Creu Roja arriba als 174.293 

E ur. 

A realitzar campanyes mediambientals s'hi dedi

quen 21.03 5 E ur, a comprar productes de neteja hi van 

12.020 Eur, a desratització 12.020 Eur, a neteja 324.546 

Eur, a transport de residus 450.759 Eur, i al tractament 

Quant a les despeses, els veïnats, de cada cent 

euros de que disposen n'inverteixen 36,9 mentre que 

nosaltres n'invertim 21,3; al funcionament del propi 

Ajuntament, al manteniment de les distintes infrastructures 

del municipi i a activitats diverses, Capdepera hi dedica el 

35,2% del pressupost i Artà el 26,7 %; el personal ens 

suposa el 30,6 5 i a Artà el23,8. 

@Esborranys i burots Cap Vermell 



la darrera 

Un per aquesta foto 

D'enclitar just han acabat 
i el poble ja se sent dissortat, 

Artà, Sant Llorenç, Son Servera lluen colorit, 
d'aparell semafòric cap ens n'han instal·lat, 

vermell, taronja, verd, ves quin oblit! 
poc, per no dir res, hem progressat, 

entre tots hem de treure pit 
i al responsable veure avergonyit. 
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L'aixamplament d'aceres i asfaltat del carrer l'Agulla, envoltat de polèmica per la manera de fer les 
obres, ha arribat al final i els objectius s'han assolit, 26 senyals de trànsit i set baguls empolainen i embelleixen 
un tros més de Cala Rajada. No hi ha dubte que les auto-escoles d'arreu del món organitzaran vols xàrters 
per als seus aprenents de xòfers, perquè, on trobaran millor lloc per fer les pràctiques que no sigui entre 
nosaltres, envoltats de senyals de trànsit de tota mida, color i pelatge? 

Tambè continua l'homogeneïtzació de les distintes zones turístiques de Mallorca, afí i efectes que al 
visitatnt li resulti indiferent anar a caure a un indret o altre. 

Fascinades dintre de l'esfera de la tècnica, ànimes càndides, mogudes per la compassió, diran que el 
motiu és la millora i la fluïdessa del trànsit rodat, encara que sabem a bastament que la causa finis té més 
a veure amb la deriva metafísica de l'home modern desxifrada per Heidegger i la mobilització total 
jüngeriana, i és que: "Esas víctimas (les del trànsit) sucumben en una zona moralmente neutra; el modo en 
que se las percibe es de naturaleza estadística". 

Passem ara de l'anàlisi ètica a l'estètica. Les faixes blanques i vermelles sobre l'asfalt, transvanguardia 
conceptual al límit de la imatge de l'home entesa com a disponibilitat instrumental, mereixen una paret del 
MOMA; però, com que no hi ha manera d'encabir-hi el carrer l'Agulla, les veurem exposades a la inauguració 
del pròxim local de la cadena de supers Guggenheim. 


